

[Texte]

EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

Thursday, April 23, 1970

• 1112

The Chairman: Gentlemen, we are considering this morning the White Paper on Tax Reform. We have as witnesses representatives of Liberian Iron Ore Limited. On my right is Mr. Bertil Unne and I will ask him to introduce the other gentlemen accompanying him. I suggest, gentlemen, that when you speak you address yourselves to the microphone.

Mr. Bertil Unne (Vice-President and Director of Lio, and President, Grangesberg American Corporation, New York): Mr. Chairman, before introducing the members of our group, I would like to thank the Committee for receiving us here today.

Mr. Jan Ekman, at the far end is from the Stockholms Enskilda Bank of Stockholm. He is the Vice-President of the Bank which is the financial adviser of Lamco and Lio. He is also Secretary-Treasurer of Lamco.

Mr. Nils G. Hornhammar of Stockholm is the legal counsel to the Stockholms Enskilda Bank, to the members of the Swedish Lamco syndicate and to various corporations. He specializes in the international aspects of Swedish tax laws. Together with Martin Norr of Harvard, he has written a book in English called *The Tax System in Sweden*.

Mr. Brock F. Clarke, from Montreal is a Director of Lio and legal adviser to Lio in Canada. Mr. Clarke will briefly summarize our position on the tax paper.

The Chairman: Gentlemen, press release of January 19 stated the Committee had agreed to start right away on questions, not allowing any introductory remarks. However, for the first day, with witnesses from the private sectors, I agree to allow 15 minutes to one of the representatives to make short remarks on their brief, because I told them that their brief was distributed to you gentlemen some time ago and a summary was prepared by our advisers. They did not insist, but they would prefer to present opening remarks, and I agreed to 10 minutes. Did you want to speak, Mr. Gillespie?

[Interprétation]

TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

Le jeudi 23 avril 1970

Le président: Messieurs, nous étudierons ce matin le Livre Blanc sur la proposition de réforme fiscale. Il nous est agréable d'accueillir comme témoins des représentants de la *Liberian Iron Ore Limited*. A ma droite, M. Bertil que j'invite à vous présenter ses collègues. Je vous demanderais de parler clairement dans le microphone.

M. Bertil Unne (Vice-président et directeur de Lio; président de Grangesberg American Corporation de New-York): Monsieur le président, permettez-moi tout d'abord de vous remercier de nous avoir invités à comparaître ici aujourd'hui.

Voici, à l'autre bout, monsieur Jan Ekman de la *Stockholms Enskilda Bank* de Stockholm. Il est vice-président de cette banque et conseiller financier de Lamco et Lio. Il est également secrétaire-trésorier de Lamco.

Monsieur Nils G. Hornhammar, de Stockholm, est conseiller juridique de la banque *Stockholms Enskilda*, ainsi que des membres du *Swedish Lamco syndicate* et de diverses sociétés. Il est spécialiste de l'aspect international de la législation fiscale suédoise. Il a écrit, en collaboration avec M. Martin Norr, de Harvard, un livre intitulé *The Tax System in Sweden*.

Monsieur Brock F. Clarke, de Montréal, est directeur de Lio et conseiller juridique de la filiale canadienne de Lio. M. Clarke vous donnera en bref notre opinion concernant la réforme fiscale.

Le président: Messieurs, dans le communiqué de presse que nous avons publié le 19 janvier, le Comité déclarait qu'il s'était mis d'accord pour que nous posions immédiatement les questions, sans qu'il y ait de remarques préliminaires. Cependant, étant donné que nous recevons pour la première fois des témoins du secteur privé, j'autoriserai un représentant à faire quelques brèves remarques sur le mémoire qu'ils ont présenté. Je les ai informés que nous vous avons distribué ce mémoire il y a quelque temps et que nos conseillers en avaient fait un résumé. Les témoins n'ont pas insisté, mais ils souhaite-